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únor/březen 2023 
 

KDO ZPYTUJE TVÉ SRDCE? 
 

Člověku se všechny jeho cesty zdají přímé, 

ale srdce zpytuje Hospodin. 

(Přísloví 21:2) 

 

Drazí přátelé, 

určitě jste někdy mluvili s druhými lidmi o tom, že NĚCO (nebo NĚKDO) 

se pro Vás stalo (nebo je) „SRDEČNÍ ZÁLEŽITOSTÍ“. Jistě i Vás občas 

napadlo, že některé věci děláte jednoduše proto, že je to potřeba, nebo že 

musíte. Nepochybuji však, že existují i věci, do kterých se radostně 

pouštíte právě proto, že „u nich máte své srdce“. 

 

V Bibli se nachází velice mnoho veršů, které se týkají lidského srdce.  

A nejenom proto, že je centrem (středobodem) našich vztahů. 

Mimochodem, o lidském srdci je také napsáno, že z něho „vycházejí 

prameny života“. Z vlastní zkušenosti víme, že ony prameny mohou být 

sladké a oživující, ale že též umí být i docela hořké, ubíjející, někdy  

i jedovaté. 

 

Docela novým impulsem o přemýšlení nad lidským srdcem pro mě bylo 

období našich prezidentských voleb. Byl jsem fascinován tím, co se s jinak 

docela pohodovými a racionálně uvažujícími lidmi najednou dělo. Jak 

v nich kypěly emoce, a to nezřídka ty hodně negativní, které vyhřezly až  

do podoby neskrývané nenávisti. (Přiznám se, že ani já jsem nebyl prost 

různých emocí z obou stran jejich bohatého spektra.) A přitom z pohledu 

věřícího člověka přeci nešlo o „volbu Mesiáše“. Tu už jsme učinili ve 

chvíli, kdy jsme svěřili v důvěře svůj život do rukou Ježíše Nazaretského, 

Syna Božího. 
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Přiznám, že mě znovu udivovalo, jak mnozí křesťané personifikovali zlo  

a promítali jej do konkrétních lidí, aniž by si připomněli, že i ten 

nejsympatičtější či nejslušnější „kandidát“ je bez Boží milosti ztracen 

úplně stejně, jako ten největší lotr. (Nehledě tedy na to, že jeden z těch 

dvou lotrů na Golgotě, mezi nimiž visel na kříži Ježíš, došel na poslední 

chvíli přijetí a odpuštění.) 

 

Nakonec to ve volbách dopadlo tak, jak se dalo očekávat: jeden prohrál, 

zatímco druhý zvítězil. Nic víc, nic míň. Tragické je, že se někteří 

zainteresovaní na obou stranách v průběhu kampaně dopouštěli hloupých 

odsudků a komentářů. Asi nejvíce mě zamrzel ten, který v zápalu adorace 

jednoho z účastníků prezidentského klání tvrdil, že: „Praha a láska musí 

zvítězit na vsí a nenávistí“. (Mrzí mě to nejenom proto, že jsem rodilý 

Pražan, který už 15 let žije z pohledu Prahy na „vsi“.) Všechny ty vyřčené 

neomalenosti svědčí o třech skutečnostech: (1) nejen ve starší generaci 

stále zůstává dělení na „my“ a „oni“ ve smyslu „třídního boje“ (rozuměj 

„my, ti správní a dobří“ a „oni, ti dezoláti a frustráti…“ či „oni, ti 

vlastizrádci a eurohujeři“) (2) naše společnost je hluboce a bolestivě 

rozdělena a (3) autor zmíněného bonmotu nepobral příliš životní 

moudrosti a nenaučil se taktu. 

 

Nicméně na hodnocení toho, zda to pro naši zemi dopadlo dobře či nikoliv, 

je ještě příliš brzy. Dejme tomu čas a hodnoťme vše s odstupem, 

vychladlou hlavou a laskavým srdcem. Především však na základě 

skutků a ovoce toho, kdo se postavil do čela státu. 

 

Pro mě nakonec bude klíčovým měřítkem úspěchu to, zda se vítěz stane 

spojovatelem lidí, bouračem zdi, které oddělují skupiny a jednotlivce 

s rozdílnými názory, zasypávačem příkopů, hojičem ran, zastáncem 

slabých, opomíjených a přehlížených. Na tom se nakonec ukáže, zda má 

srdce služebníka nebo vychytralost kariéristy. 

 

Modlím se za vítěze i za toho, který prohrál. Oba se potřebují ve svém 

životě setkat s Boží milostí. Bez ní totiž prohrají úplně všechno, i kdyby 

snad nakrátko získali celý svět… Oba si myslí, že jsou jejich cesty přímé, 

ale nakonec je to Bůh, kdo vidí do jejich srdcí a motivů. 
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Připojuji ještě jedno pro mě důležité poznání: chci své srdce znovu  

a znovu otevírat Bohu, aby měl možnost je zpytovat, napravovat  

a vést. 

Nad to bych se moc rád, spolu s Vámi při našich setkáních, zaměřil na 

naše srdce. Protože především o ně Bohu jde. Pojďme si vzájemně 

vyprávět o tom, pro co ta naše srdce vlastně „hoří“, co nás naplňuje radostí 

a vděčností, co a proč rádi děláme. 

 

- Petr Plaňanský 

 

 

MUŽI NA HRANĚ 

ANEB I VELIKÁNI KLOPÝTAJÍ 

 

Je naší přirozeností, že různé životní 

situace přibarvujeme, zveličujeme, 

idealizujeme, zlehčujeme či je 

využijeme k lacinému moralizování. 

Je tomu tak, ať už si to připustíme 

či nikoli. Ne nadarmo se u nás říká, 

že „strach má velké oči“. Ale koho 

z nás by napadlo, že i takový 

velikán víry, muž jinak odvážný, 

praotec Abram, podlehne zrovna 

strachu? Navíc ještě tak hloupě, že 

se při tom zamotá do malé lži? 

 

To bylo tak, Abram procházel 

Zaslíbenou zemí, tu a tam se na 

nějakou dobu se svými stády 

utábořil a postavil oltář Bohu, který 

ho svým slovem pozval na pouť 

víry. Jenže v té Zaslíbené zemi 

pocítil i období hladu. Nezbylo mu 

tedy než sestoupit do Egypta.  

O Egyptě bylo ve starověku známo, 

že byl vyhlášenou obilnicí 

středomoří. Abram však při své 

záchranné misi řešil jeden dost 

zásadní problém – měl příliš 

krásnou manželku. A jak víme  

z jiných vyprávění tehdejší doby, 

semlelo se tehdy kvůli krásným 

ženám v tom Středomoří ledacos, 

dokonce i války. 

 

O Sáraj se traduje, že byla ženou 

mimořádně nádherného vzhledu. Je 

pochopitelné, že Abram dostal 

strach o život. Nejspíš si maloval, 

jak ho kvůli krásné manželce zabijí 

a ji si ponechají. I požádal Sáraj, 

aby se vydávala za jeho sestru. 

Řeklo by se, že je to jen taková 

malá nevinná lež, která umožní 

přežít jako host v bezpečí onu 

kritickou dobu hladu v cizí zemi. 

Ale upřímně nás zamrzí, že lež 

použije zrovna ten, kdo je vydáván 

za jakýsi ideál víry, přesněji „otce 

všech věřících“. Navíc jako lidstvo 

máme už staletí trvající zkušenost, 

skrze kterou na tento poklesek dnes 

pohlížíme, totiž že „cesta do pekel 
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je většinou vydlážděna těmi 

nejlepšími úmysly“. 

 

Jenže zápletka, na první pohled 

celkem prostá, se nám při bližším 

prozkoumání začne jevit mnohem 

složitější. Sáraj totiž Abramovou 

sestrou je, byť nevlastní! Ovšem 

pozor, abychom příliš nespěchali  

s výmluvami či omluvami na adresu 

Abrama. Říkal sice pravdu, ale jen 

polovičatou. Tu část, která by ho 

ohrozila, raději taktně zamlčel. 

 

Nicméně tento malý úskok přinese 

Abramovi přízeň faraona, který 

praotci prokáže velké dobrodiní  

a zahrne ho bohatstvím. A Sáraj 

skončí v domě faraónově – tedy 

nejspíš v jeho harému. Je však 

pozoruhodné, že Abramův strach  

a jeho lest, stejně jako oddanost 

Sáraj manželovi, nakonec Bůh 

promění v jejich prospěch. 

Hospodin udeří na dům faraona 

velikými ranami kvůli Sáraji. Díky 

tomu vyjde pravda poměrně rychle 

najevo. A my se ocitáme tváří v tvář 

poznání, že i lidé, kteří Boha 

neznají, se mohou v určitých 

situacích chovat mnohem čestněji  

a morálněji než ti, kteří jim mají být 

vzorem: 

 

Farao tedy Abrama předvolal  

a řekl: „Jak ses to ke mně 

zachoval? Proč jsi mi nepověděl, že 

to je tvá žena? Proč jsi říkal: »To je 

má sestra«? Vždyť já jsem si ji vzal 

za ženu. Tady ji máš, vezmi si ji  

a jdi!“  

A farao o něm vydal svým lidem 

příkaz. Vyhostili jej i jeho ženu se 

vším, co měl. (Genesis 12:18-20) 

 

Řekneme si: dobrá, tedy praotec 

Abram udělal chybu. Nakonec, kdo 

z nás chyby nedělá, že? Vše 

můžeme rychle zakončit mávnutím 

ruky a konstatováním, že z této 

malé lsti nakonec praotec profitoval 

a vše dobře dopadlo. Jenže ono to 

není tak jednoduché. Abram totéž 

zopakuje na dvoře gerarského 

Abímeleka. A opět ze situace 

profituje. A to hloubavého čtenáře 

opravdu už zarazí. 

 

Na otázku: Proč tomu tak je?, 

nenalézám uspokojivou odpověď. 

Nicméně při dalším čtení 

zjišťujeme, že tato ne příliš hezká 

rodinná „tradice“ se přenese do 

generace Abramova syna Izáka. I on 

na dvoře gerarského vládce 

Abímeleka, kam přijde v době 

hladomoru, zapře svou půvabnou 

manželku Rebeku. A aby to nebylo 

málo, tak i Izákovi synové Ezau  

a Jákob mají s ženami problémy, 

nakonec těch manželek oba mají 

hned několik. 

 

Najednou se nám příběh Abrama  

a jeho potomků jeví ve zcela jiném 

nasvícení – už to není ten 

idealizovaný velikán víry, nýbrž 

chybující člověk, který se rozhodl 
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uvěřit Božímu naléhavému pozvání 

na cestu víry. A v tom je jeho 

skutečná velikost. Přestože se 

někdy choval statečně a jindy 

zbaběle, nesprávně a nespravedlivě, 

pak mu nelze odepřít to 

nejdůležitější: že jeho důvěra Bohu 

byla tím, co mu bylo počítáno za 

spravedlnost. 

 

Krom toho se zdá, že vedle dobrých 

návyků a tradic lze z generace na 

generaci předávat i ty návyky  

a tradice ne příliš vydařené či 

negativní. Možná o tom sami něco 

víme… nakonec právě o tom ten 

Abarmův, Izákův i Jákobův příběh 

vlastně tak trochu i je. Můžeme  

v něm nalézt sami sebe a pokorně si 

přiznat, že i my chybujeme  

a selháváme. 

Zároveň v Abramově příběhu 

můžeme zaslechnout, přes nějaký 

ten falešný tón, zpěv o naději, a také 

nalézt odvahu dál klopýtat na cestě 

víry, navzdory všem našim 

hloupým a neustále se opakujícím 

chybám. 

 

Zdá se, že nám dnešní příběh 

přiblížil ještě jedno důležité poznání 

– že nakonec upřímná důvěra 

znamená mnohem víc než zdánlivá 

morální dokonalost. 

 

- Petr Plaňanský
 

 

PODĚKOVÁNÍ 

Když jsem připravoval dnešní číslo LAVINY, nahlédl jsem do únorové a březnové 

LAVINY staré deset let, což mi připomnělo, že DĚKOVÁNÍ a VDĚČNOSTI není 

nikdy dost. 

 

Nejprve chci poděkovat za uplynulých patnáct let, které jsem s Vámi mohl 

v našem společenství, městě i regionu prožít (na sbor jsem byl ustanoven jako jeho 

duchovní pastýř při Bohoslužbě, která proběhla 3.2.2008). 

Chci poděkovat všem těm, kdo se jakýmkoliv způsobem podílejí na chodu našeho 

společenství. 

Jsem vděčný za chváliče, kteří nás prostřednictvím písní a modliteb přivádějí v neděli 

před Boží tvář. Jsem vděčný za ty, kdo se věnují našim dětem – všem nedělkářům 

(speciálně pak své manželce Jitce, která se jim věrně 15 let věnuje). Jsem vděčný 

Markétě a Járovi za správu areálu, vedoucím našeho oddílu Royal Rangers, všem 

modlitebníkům, prorokům, i těm, kdo slouží na skupinkách či potřebným, technikům 

u aparatury, slečnám a mládencům obsluhujícím v nedělní kavárně, organizátorům 

bazaru, brigádníkům, zkrátka každému, kdo se jakkoliv zapojil do chodu sboru. 

Zvlášť vděčný jsem za starší, kteří spolu se mnou nesou tíhu zodpovědnosti za naše 

společenství. 

Drazí přátelé, je pro mě velkou ctí, že jsem Vám mohl a až doposud mohu 

sloužit! 

- Petr Plaňanský 
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CO, KDY, KDE? 

 

BOHOSLUŽBY   

Neděle 5.2. od 10.00, slovo:  

P. Plaňanský, slavení Památky Páně 

Neděle 12.2. od 10.00, slovo: 

J. Miklóš 

Neděle 19.2. od 10.00 slovo: 

P. Kopečková, slavení Památky 

Páně 

Neděle 26.2. od 10.00, slovo:  

P. Plaňanský 

Neděle 5.3. od 10.00, slovo:  

T. Mojžíš, slavení Památky Páně 

Neděle 12.3. od 10.00, slovo:  

P. Plaňanský, slavení Památky Páně 

Neděle 19.3. od 10.00, slovo:  

B. Koudelka, slavení Památky Páně 

Neděle 26.3. od 10.00, slovo:  

P. Plaňanský 

 

MODLITBY ZA NEMOCNICI 

Pondělí 6.2. od 17.00 modlitebna 

KS 

Pondělí 6.3. od 17.00 modlitebna 

KS 

 

 

KOŠÍKOVÁ 

Každé pondělí (mimo prázdniny) 

v tělocvičně gymnázia vždy od 

19.00  

 

DÁMSKÁ SKUPINKA 

Vždy ve čtvrtek – 18.00-19.30 ve 

sboru; případně podle domluvy 

 

SKUPINKA 

PRO MUŽE-CHVÁLIČE 

Jednou za 14 dní (obvykle čtvrtek 

nebo dle dohody) od 18.00 

 

DOMÁCÍ SKUPINKA 

Ve čtvrtek jednou za 14 dní 

v Činěvsi od 18.00 

 

MUŽSKÁ DOMÁCÍ SKUPINKA 

Středa jednou za 14 dní od 17.00 

V Mladé Boleslavi 

 

ROYAL RANGERS 

Vždy v pátek mezi 16.00-18.00 

mimo svátky a prázdniny 

 
 

 

Sledujte stránky sboru, prosím, kde jsou aktualizovány údaje zejména v kalendáři akcí. 

 
LAVINA je měsíčník vycházející pro vnitřní potřebu Křesťanského společenství Nymburk. 

Křesťanské společenství Nymburk, IČ 73631183, číslo účtu 2000513008/2010, http://www.ksnymburk.estranky.cz 

Kontakty na staršovstvo – Petr Plaňanský, pastor (e-mail: petr.plana@gmail.com, mob: 724 435 386) 
Jaroslav Litera (e-mail: literovi@wo.cz, mob.: 724 309 912), 

 Karel Marek (e-mail: karel.marek@iol.cz, mob.: 603 800 891). 
Jiří Miklóš (e-mail jiri-miklos@tiscali.cz, mob.: 728 858 645 

Uzávěrka příštího čísla je 26.3.2023 
Dá-li Pán, příští číslo vyjde v neděli 2.4. 2023 
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